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دولتی ها، چهره های صاحب نفوذ و جوانان تازه نفس در رقابتی گسترده تکلیف صندلی های هیئت رئیسه پارلمان بخش خصوصی را مشخص می کنند

دومینوی اتاق
شــرق: درســت در شــرایطی کــه بســیاری از چهره هــای سرشــناس اتاق 
بازرگانــی از انتخابــات دهمیــن دوره پارلمــان بخــش خصوصــی کنــاره 
گرفته اند تــا چهره  های جوان تــر و جدیدتر به عرصه بیایند، رقابت شــدیدی 
بیــن چهره هــای قدیمــی و صاحــب  نفوذ اتــاق و دولــت شــکل گرفته تا 
هریــک نمایندگان خــود را به ترکیب هیئت رئیســه اتاق تهــران و اتاق ایران

 تزریق کنند.
رقابت ســنگین در شرایطی اســت که فعالان صنایع و بخش های مختلف 
اقتصادی می گویند ســال های طولانی اســت که هیئت رئیســه اتــاق تهران 
و اتــاق ایــران، بین دولت و پدرخوانده های اتاق دســت به دســت می شــود 
و ســایر فعالان بخش خصوصی کمتر توانســته اند از ایــن دیوار ضخیم لابی 

و رانت بگذرند.
رقابت سنگین در پارلمان بخش خصوصی

دهمیــن دوره انتخابات اتاق های بازرگانی در ۲۰ اســفند گذشــته برگزار و 
اسامی راه یافتگان به اتاق های بازرگانی سراسر کشور اعلام شد؛ اما این دوره از 
انتخابات اتاق های بازرگانی پرحاشــیه و خبرساز بود. انتخاباتی که که با وجود 
اســتقبال کم فعالان بخش خصوصی، تا پای ابطال نتایج پیش رفت، ولی در 
نهایت حسین میرمحمدصادقی، رئیس انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ایران، 
در ۱۴ اردیبهشــت سال جاری به پایگاه اطلاع رسانی اتاق ایران خبر داد «از ۳۴ 
اتاق در سراســر کشــور، انتخابات ۳۳ اتاق تأیید و یک اتاق ابطال شد و در پنج 
اتاق هم به دلیل اشکالاتی در ارائه اسناد و مدارک، برخی منتخبان جای خود 

را به افراد علی البدل دادند».
اکنون با عبور از این شرایط، پارلمان بخش خصوصی خود را آماده می کند 
تا در دوم خرداد ســال جاری هیئت رئیسه اتاق های استانی و سپس اتاق ایران 
را اعلام کند و در این میان بر سر ریاست اتاق تهران و اتاق ایران رقابت سنگینی 
در گرفته اســت و لابی های گســترده ای میــان چهره های پرنفــوذ و صاحبان 
چندین و چند ساله کرسی های اتاق و دولت انجام می شود تا امسال هم ترکیب 
هیئت رئیســه پارلمان بخش خصوصی را به چنــگ آورند. موضوعی که البته 
موجب انتقاد شدید برخی چهره های بخش خصوصی و فعالان صنایع است.
حــالا رقابت های انتخاباتــی در اتاق بازرگانی همچنان در جریان اســت و 
لابی های گســترده ای برای تعیین رؤسای اتاق تهران و اتاق ایران شکل گرفته 

است.
انتخابــات دهمیــن دوره اتاق بازرگانی در شــرایطی انجام شــد که میزان 
اســتقبال از آن بــه حدود نصــف دوره قبل کاهــش یافته بود و بســیاری از 
چهره های سرشناس اتاق با این اســتدلال که فضا را برای چهره های جدیدتر 
و جوان تــر باز کننــد، از دهمیــن دوره رقابت های انتخاباتــی پارلمان بخش 
خصوصی کناره گرفتند. غلامحســین شــافعی، رئیس فعلی اتــاق بازرگانی 
ایران، یکی از شــاخص ترین این چهره هاســت. با این حال، رقابت برای تصدی 
صندلی های ریاســت در پارلمان بخش خصوصی چنان شــدید اســت که به 
نظر می رســد جوان ترها، چهره ها و حرفه ای های جدید، شانس چندانی برای 

دستیابی به این کرسی ها نداشته باشند.

دولت فهرست خود را به اتاق ارسال کرد
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت فهرســت ۱۵ نفره خود را به اتاق 
بازرگانی معرفی کرده اســت و پیش از این سرپرســت وزارت کشــاورزی اسامی 

چهار نفر سهمیه خود را به اتاق تهران اعلام کرده بود.
احمد خانی نوذری، عطااالله اشــرفی اصفهانی، مجیــد موافق قدیری و جعفر 
فرجی اسامی ای است که وزارت کشاورزی به عنوان نماینده دولت به اتاق تهران 

معرفی کرده و جای نفر پنجم فعلا خالی است.
عطااالله اشــرفی اصفهانی و جعفــر فرجی در دوره نهم نیز از ســوی همین 
وزارتخانه به عنوان نمایندگان دولت معرفی شــده و جزء هیئت نمایندگان اتاق 
تهــران بودند. احمد خانی نوذری کــه در حال حاضر معــاون اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت، به عنوان یک چهره جدید معرفی شده تا این 

وزارتخانه بزرگ و مهم اقتصادی نیز در اتاق تهران نماینده داشته باشد.
وزارت کشــاورزی در بین چهار نماینده معرفی شــده، نام مجید موافق قدیری 
را نیز قرار داده اســت که از فعالان بخش خصوصی محسوب می شود و رئیس 
انجمــن صنایع خوراک دام، طیور و آبزیان اســت. او همچنیــن دبیرکل و عضو 

هیئت مدیره اتاق بازرگانی مشترک ایران و یونان است.
 به جــز این، به تازگــی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز فهرســت ۱۵ نفره 
خود را به اتاق تهران فرســتاده اســت که در آن اســامی علی نبــوی، علیرضا 
پیمان پاک، مهدی ضیغمی، حســین فرهیدزاده، محمد آرام بن یار، محمد مهدی 
برادران خلخالی، رضا محتشمی پور، علیرضا شــاه میرزایی، سید محمد موسوی، 
یونس سلمانی، مهدی صادقی نیارکی، محمد رضوانی فر، آرمان خالقی و حامد 
زرگر، گزینه های معرفی شــده وزارت صنعت، معدن و تجارت، غالبا از معاونان و 

مشاوران این وزارتخانه هستند.

با ارســال اســامی نمایندگان دولت به اتاق تهران قرار است سه شنبه هفته 
جاری با حضور ۴۰ نماینده بخش خصوصی و ۲۰ نماینده دولت، اولین جلســه 

هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران برگزار شود.
دهمین دوره انتخابات اتاق های بازرگانی سراســر کشــور اسفند سال گذشته 
برگزار شد و حالا نوبت به انتخاب هیئت رئیسه اتاق های بازرگانی سراسر کشور و 

در نهایت انتخاب هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران و ایران رسیده است.
در این شــرایط، رقابت ســنگین برای تصدی صندلی های هیئت رئیسه ادامه 
دارد و گفته می شــود برخــی چهره های قدیمی و پرنفــوذ دوره های قبل تلاش 
دارند  گزینه های مدنظر خود را به کرســی های ریاست اتاق برسانند. برای مثال، 
به نقش مسعود خوانساری، رئیس فعلی اتاق تهران، در چینش پارلمان بخش 
خصوصی به صورت مکرر اشــاره شده و ادعا می شــود خوانساری که به عنوان 
یک چهره کلیدی نهمین دوره اتاق تهران توانســت تأثیر چشــمگیری بر پیروزی 
فهرســت ائتلاف فردا داشته باشد، برای انتخاب ریاست دهمین دوره اتاق تهران 
نیز صاحب نفوذ اســت و در تلاش اســت گزینه های مدنظر خود را به کرســی 

ریاست پارلمان بنشاند.
از آن ســو، به لابی ســنگین دولت بــرای تحمیل گزینه هــای مدنظر خود به 
هیئت رئیســه اتاق نیز اشاره می شــود. در این میان، برخی چهره های صنعتی و 
جدید هم برای تصدی ریاست اتاق تهران گمانه زنی می شوند که افشین کلاهی و 
رامین خسروخاور از آن جمله هستند. با این حال، بسیاری از اعضای اتاق و فعالان 
صنعتی می گویند سال هاســت پارلمان بخش خصوصی بین دولت و چهره های 
پر نفوذ و پدرخوانده های اتاق دســت به دســت می شــود و کمتر فرصت عرض 
اندام به سایر افراد خلاق و موفق صنعت داده شده است تا در بزرگ ترین تشکل 

بخش خصوصی نقش آفرینی کنند.

یکشنبه
۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۵۸

کسری حدود ۸۰۰ هزار میلیارد تومانی بودجه
معاون ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به مشــکلات بودجه و دلایل ناترازی آن، از 
دومرحله ای شــدن بودجه ســنواتی دولت خبر داد و گفت که کسری واقعی بودجه در 
سال گذشته حدود ۷۹۴ هزار میلیارد تومان بوده است. به گزارش تسنیم رحیم ممبینی 
در همایش معرفی سند برنامه توسعه هفتم اعلام کرد: «کسری عمومی بودجه حدود 
۳۰۴ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ بود، کسری هدفمندسازی حدود ۱۹۰ هزار میلیارد 
تومان، تعهدات ســال ۱۴۰۱ دولت به تأمین اجتماعی و بانک ها حدود ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان اســت؛ بنابراین کسری واقعی بودجه در سال گذشــته، حدود ۷۹۴ هزار میلیارد 
تومان بود». او تأکید کرد: «زیان شــرکت های دولتی نسبت به تولید ناخالص داخلی، در 
کشور ما زیاد اســت، در دنیا شاهد هستیم که زیان شرکت های دولتی به تولید ناخالص 
داخلی نباید بیش از شــش درصد باشد و در بعضی کشورها سه درصد است؛ مجموع 
بدهی دولت به نظام بانکی و همچنین سازمان ها، حدود هزارو ۱۴۴ هزار میلیارد تومان و 
بدهی شرکت های دولتی نیز حدود هزارو ۸۹۴ هزار میلیارد تومان است. همچنین بدهی 

دولت حدود ۷۴ میلیارد دلار به صندوق توسعه ملی است».
او همچنین گفت: «یکی از شاخص های مهم در مطلوبیت بودجه، نسبت مالیات بر 
تولید ناخالص داخلی اســت، برخی می گفتند رســاندن این نسبت به ۱۳، ۱۴ کار راحتی 
اســت و این در حالی اســت که امروز این نســبت کمتر از ۶ و ۷ اســت. بر اساس اعلام 
ممبینی، معافیت های اشخاص حقوقی حدود ۳۴۵ هزار میلیارد تومان، معوقات مالیاتی 
حدود ۴۸۰ هزار میلیارد تومان و فرارهای مالیاتی (حدود ۵۰ درصد درآمدهای وصولی) 
است که طبق بودجه ۱۴۰۲ حدود ۳۵۰ هزار میلیارد تومان می شود. در بحث مولدسازی 
دارایی ها نیز حدود ۳۳ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است که ۹ درصد آن محقق 
شــده؛ در حالی که در بودجه ۱۴۰۲ حدود صد هزار میلیارد تومان از این محل پیش بینی 

شده که اگر محقق نشود، کسری بالایی برای بودجه در سال ۱۴۰۲ محسوب می شود.

یادداشت

تلاش دیگری
 برای مهار رشد اجاره بهای مسکن 

چندی پیش شــورای عالی مسکن ســقف مجازی را برای افزایش اجاره بهای 
مســکن تعیین کرد که از همان فرمول مصوبه های سران قوا در چهار سال گذشته 
پیروی می کند و برای رشد اجاره بها در تهران به عنوان مهم ترین بخش بازار مسکن 
استیجاری کشــور، نرخ ۲۵ درصد را در نظر گرفته  اســت. در این رابطه موارد زیر 

قابل تأمل هستند:
۱- جلوگیری از رشــد بی رویه اجاره بها که بنیان اقتصاد خانوارهای کم درآمد را 
در هم شکسته ، یک ضرورت انکارناپذیر است. افزایش اجاره بها معضلی است که 
۴۰ درصد جمعیت شــهری کشور تبعات منفی آن را حس می کنند. بی اعتنایی به 
رنج این گروه عظیم از جمعیت کشــور، حتی می تواند امنیت کشــور را با خطرات 
جدی مواجه کند. ازاین رو اقدام دولت و تصمیم به تنظیم بازار مســکن استیجاری 

به عنوان یک تصمیم خردمندانه شایسته تقدیر است.
۲- از اوایل ســال ۱۳۹۸ که مبحث تعیین و ابلاغ سقف مجاز افزایش اجاره بها 
مطرح شد، متأسفانه ضمانت اجرائی مناسبی برای این ابلاغیه در نظر گرفته  نشد. 
پس دور از انتظار نبود که بازار مســکن اســتیجاری به ابلاغیه ای که در سطح یک 
توصیه اخلاقی تنــزل یافته  بود، اعتنایی نکند. نتیجه این بی اعتنایی این بود که در 
چهار سال گذشته، میزان رشــد اجاره بها در تهران به جای ۲۵ درصد مجاز، عملا 
در حدود ۴۵ درصد بوده  اســت. ازاین رو لازم  اســت متولیــان امر به  صرف ابلاغ 
«سقف مجاز» تکلیف خود را اداشده تلقی نکرده و در اولین فرصت تدابیری برای 
اجرائی شــدن این ابلاغیه بیندیشند تا به سرنوشــت ابلاغیه های بی اثر چهار سال 

گذشته دچار نشود.
۳- در چهار سال گذشته نهادهای متولی هرگز گزارشی از وضعیت بازار مسکن 
اســتیجاری و قدرت اثرگذاری ابلاغیه ها و نحوه نظارت بر این بازار ارائه نکرده اند. 
از این رو ضرورت دارد رئیس محترم جمهوری مســئولان بخش مسکن را به ارائه 
گزارش ماهانه از نحوه اجرای ابلاغیه و مقابله با متخلفان ملزم کنند. طبعاً انتظار 

می رود این گزارش محرمانه تلقی نشده و برای اطلاع شهروندان رسانه ای شود.
۴- در چهار ســال گذشــته گروهی از مالــکان خود را ملزم به رعایت ســقف 
مصــوب افزایش کردند، اما بیشــتر آنان اعتنایی به مصوبه نداشــتند. با عنایت به 
اینکه در محاســبه مبلغ اجاره ســال جاری، ملاک اجاره سال گذشته  است، طبعا 
گروه دوم شــرایط بهتری نسبت به گروه اول داشته و درآمد بالاتری کسب خواهند 
کرد. بی مناسبت نیســت در تدوین و تنظیم دســتورالعمل های تکمیلی، تدابیری 
برای ارج نهادن به گروه اول یا اعمال جریمه برای گروه دوم اندیشیده  شود. چنین 

تدبیری به عدالت نزدیک تر خواهد بود.
۵- در طول چند ســال گذشته و با تنگ ترشدن عرصه بر جمعیت مستأجر، این 
ســؤال برای بسیاری از مردم مطرح شــد که علت بی توجهی مسئولان و متولیان 
حوزه مســکن به آلام جمعیت مســتأجر چیســت؟ آیا علت فقــط ندانم کاری یا 
بی دردی اســت یا اینکه آنان خود از گروه مالکان مســکن استیجاری هستند؟! در 
چنین فضایی و با عنایت به ضرورت شفاف ســازی، انتظار می رود کلیه مســئولان 
مرتبط با حوزه مسکن با صراحت موضع خود را برای مردم روشن کنند که اگر جزء 
جمعیت مؤجر محسوب می شوند و املاک خود را اجاره داده اند، آیا در چهار سال 

گذشته خودشان سقف مجاز افزایش اجاره بها را رعایت کرده اند یا نه؟!
۶- مقابله با بحران مسکن با توجه به ابعاد گسترده آن، نیازمند تدابیر سنجیده ای 
در قالب برنامه بلندمدت اســت. بااین حال شــرایط خاص جامعه و رنجی که به 
جمعیت در حال افزایش مستأجر تحمیل شده، ایجاب می کند اقدامات ضربتی با 
هدف کاستن از دشواری های معیشتی این گروه بزرگ از جامعه انجام شود. تعیین 
ســقف مجاز افزایش اجاره بهــا و نظارت جدی بر اجــرای آن بهترین و مفیدترین 
تدبیری اســت که در کوتاه مدت قابل  اجراست. البته تدابیر دیگری هم می توان در 
کنــار آن به کار برد. به عنوان نمونه ملزم کردن مالــکان خانه های خالی به عرضه 
این واحدها در بازار برای فروش یا اجاره، کاســتن از هزینه های معاملاتی تحمیلی 
بر مســتأجرها، تخصیص وام ارزان قیمت به خانوارهای مســتأجر و... هرکدام به 
سهم خود می تواند موجب کاسته شدن از فشار تحمیلی بر جمعیت مستأجر شود.
۷- یکــی از اولین آثار مثبت سیاســت محدودکردن رشــد اجاره بها، کمک به 
مهار تقاضای ســفته بازانه و ســوداگری در بازار مسکن است. در دهه های گذشته 
رشــد بی رویه تقاضای سفته بازانه مسکن لطمات زیادی به اقتصاد ملی زده و آثار 
ضدتوسعه ای فراوانی از جمله گسترش فقر، تضعیف بخش مولد اقتصاد و ترویج 
دلالی از خود بر جای گذاشــته  اســت. کاهش عایدات املاک استیجاری به تدریج 
صاحبان نقدینگی را که در ســالیان گذشــته و با هدف کسب ســود بیشتر به بازار 
مسکن هجوم آورده اند، متقاعد خواهد کرد که سرمایه خود را در سایر بخش  های 

اقتصاد به ویژه بخش تولید به کار بیندازند. 
در پایان، گفتنی اســت چون مهار اجاره بها منافع گروهی اندک ولی قدرتمند را 
تهدید می کند، طبعا آنان تلاش خواهند کرد تا این تدبیر را بی اثر کنند. امید اســت 
دولتمردان به ویژه ریاســت محترم جمهوری اجازه ندهند منافع یک گروه اندک بر 

منافع کل جامعه ترجیح داده  شود.

کارشناس اقتصادی
ناصر ذاکری

در پی انتشــار برخی اخبار قیمت محصولات بهمن موتور در خبرگزاری 
فارس و به تبع آن برخی پایگاه های اینترنتی که درباره خودروهای تولیدی 
این گروه مطرح شــده، گفت  وگویی با رئیس سازمان فروش و خدمات پس 
از فروش گــروه بهمن انجام دادیم و از او درباره اقدامات شــورای رقابت 

جویا شدیم.
امیــر میرمنصف، رئیس ســازمان فروش و خدمات پــس از فروش گروه 
بهمن گفت: گروه بهمن بر اســاس سیاســت منطقی و بر پایه قوانین کشور 
و در راســتای عرضه محصولات باکیفیت با قیمت های رقابتی در تاریخ ۳۰ 
فروردین ۱۴۰۲ با مشخص شــدن قیمت دلار در سامانه ارزی نیمایی (حدود 
۴۰هزار تومان به جای ۲۸ هزار تومان در ســال ۱۴۰۱) و بر اســاس افزایش 
هزینه شاخص های اقتصادی سال جاری اعم از تعرفه های مالی و بر اساس 
اســتاندارد مالی قیمت گذاری انجام و به سازمان حمایت از مصرف کننده و 

تولیدکننده اعلام شده است.
وی افزود: در خصوص قیمت های شــورای رقابت نیز علی رغم گذشــت 
شــش ماه تاکنون هیچ اطلاعیه رسمی از سوی آن شورا یا مراجع ذی صلاح 
به این شــرکت و دیگر شرکت های خودروسازی و حتی وزارت صمت ارسال 
نشــده و خبرهایی که به عنوان قیمت های جدید شورا اعلام می شود، صرفا 

اخبار فضای مجازی بوده و نظر وزارت صمت نامعلوم است.

رئیس ســازمان فروش و خدمات پس از فروش گروه بهمن یادآور شــد: 
آنچه روشن است قیمت های منتشرشــده غیررسمی بر اساس نرخ هر دلار 
۲۸هزار تومان و شاخص های اقتصادی نیمه اول سال گذشته محاسبه شده 
که به هیچ عنوان نمی تواند مبنایی برای نیمه اول ســال ۱۴۰۲ قرار گیرد، به 

همین دلیل مورد قبول هیچ یک از شرکت های خودروسازی نخواهد بود.

تیک تک

آزیتــا تقوایی: در دنیای امروز، اپلیکیشــن های موبایل بــه بخش جدایی ناپذیر 
از زندگی ما تبدیل شــده اند. در نظرســنجی اخیر انجام شده در Bitkom تعداد 
اپلیکیشن های گوشــی های هوشمند استفاده شــده فعال مردم مشخص شده 

است.
براســاس این آمار افراد جوان بیشتر از افراد مســن از اپلیکیشن ها استفاده 
می کنند؛ به این ترتیب که کاربران ۱۶ تا ۲۹ ســاله به طور متوسط از ۴۲ اپلیکیشن 
نصب شــده روی گوشی هوشمند خود اســتفاده می کنند و با افزایش سن، این 
تعــداد کاهش می یابد. این رونــد را می توان به تمایل بیشــتر افراد جوان تر به 

فناوری و احتمال پذیرش بالاتر فناوری های جدید نسبت داد.
این آمار در مفهومی با عنوان شــکاف دیجیتالــی Digital Gap قابل توجیه 
و تأیید اســت که برای بیان نابرابری های توزیع جهانی در زمینه دسترســی به 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اســتفاده می شــود. طبق نظریه شکاف دیجیتالی 
ون دایک، نابرابری در دسترسی به اطلاعات و فناوری نیست؛ بلکه نابرابری در 

مهارت استفاده از فناوری و سواد دیجیتالی است.

امــا نکتــه تأمل برانگیز این اســت که بر طبــق آمارهای موجــود در زمینه 
جمعیت شناسی کشــورمان، در سال های آینده جمعیت سالمند کشور به شکل 
درخورتوجهی افزایش خواهد داشــت. به نحوی که ســاختارهای کشور قدرت 
پاسخ گویی به آن حجم از نیازهای ایشان را نخواهد داشت؛ بنابراین طرح و ارائه 
راهکارهایی کــه بتوان از طریق آنها کاربرد و پذیرش فناوری ها و به ویژه کاربری 

اپلیکیشن های خدماتی را در میان سالمندان افزایش داد، بسیار اهمیت دارد.
در راســتای افزایش میزان پذیرش فناوری های خدمات محور در میان افراد 
سالمند در جوامع دو دسته راهکار می توان متصور شد؛ ۱. راهکارهایی که جنبه 

حکمرانی و اجتماعی دارند، ۲. راهکارهای فنی.
درمورد راهکارهــای اجتماعی یــا حکمرانی می توان به «پیشــخوان های 
دولتی» اشــاره کرد که در واقع نهادهای واســط بین افراد جامعه به ویژه افراد 

مسن و خدمات دولتی هستند که انجام امور دولتی افراد را ساده تر می کنند.
راهــکار اجتماعی دیگــری که درباره تســهیل کاربرد اپلیکیشــن ها به ویژه 
اپلیکیشــن های بهداشتی و درمانی از طرف افراد مسن جامعه مطرح می شود، 

قــراردادن گزینه ای به عنــوان «همراه بیمار» یا «همراه کاربر» اســت که اجازه 
تعریف آنها در کنار اسم کاربر اصلی وجود دارد.

برای مثال در اپلیکیشــن هایی مثل اسنپ برای ســفارش دارو یا استفاده از 
برخی از خدمات لازم نیســت که لزوما مشخصات و اطلاعات هویتی فردی که 

کاربر اصلی اپلیکیشن است، ثبت شود.
می تــوان گفت که این راهکارهــای اجتماعی در نبود فناوری های پیشــرو، 
کاربردی تر بوده و مورد اســتقبال افراد جامعه قرار داشتند؛ اما با ظهور فناوری 
هوش مصنوعی جایگاه خود را هر روز بیش ازپیش از دســت داده و جای خود 

را به راهکارهای فنی می دهند.
همان طور که اشــاره شــد، دربــاره راهکارهــای فنی بهره منــدی از هوش 
مصنوعی به منظور پیونددادن افراد مسن با بازار پیش بینی پذیر است؛ چراکه به 
دلیل پذیرش کمتر فناورانه در این گروه از افراد، اســتقبال از فناوری های هوش 
مصنوعــی مثل chatgpt که امکان کاربری و جســت وجو را از طریق صوت نیز 
فراهم می آورد و به طور کلی کاربری و پذیرش فناوری را تسهیل می کند، بیشتر 

خواهد شد.
در واقع سناریویی که با قطعیت های فراوانی در حال وقوع است، این است 
که به زودی راهکارهای فنی با میانجیگری هوش مصنوعی، بیشــترین نیازهای 
ســالمندان را مرتفع خواهند کرد. بر همین مبنا راهکارهای قابل ارائه در قالب 
کاربرد هوش مصنوعی برای کمک به مدیریت امور سالمندان، هم کاربردی تر و 

هم از نظر انسانی و حقوق شهروندی بسیار ارزشمندتر خواهد بود.
ایــن واقعیت نشــان می دهد کــه اپلیکیشــن های مرتبط با ســالمندان که 
پیش ازایــن به دلیــل نپذیرفتــن فناورانــه این قشــر از جامعه بــازار جدی و 
درخورتوجهی نداشــته اســت، به زودی با افزایش جمعیت سالمندان و رشد 
تقاضــای آنها، این بازار، بازاری جذاب و با پتانســیل های ســرمایه گذاری جدی 

روبه رو خواهد شد.

مددکاران هوشمند 
گزارش کامل 
را اینجا بخوانید

قیمت گذاری دستوری، حقوق مصرف کننده و تولیدکننده
را ضایع می کند


